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Het advies van de Raad van State wordt niet 
openbaar gemaakt op grond van het bepaalde 
in artikel 25a, vierde lid jo derde lid, onder b, 
van de Wet op de Raad van State. 

MEMORIE VAN TOELICHTING 

Strekking van het ontwerp 

Het onderhavige wetsontwerp beoogt de regeling van een aantal 
onderling sterk uiteenlopende onderwerpen, die naar hun aard als volgt 
kunnen worden onderscheiden: 

1. verbetering van de regeling van de opleiding tot rechterlijk ambtenaar 
(raio-opleiding); 

2. rechtspositionele voorzieningen, t.w.: 
2.1. invoering buitengewoon verlof voor de leden van de administratief-

rechterlijke macht; 
2.2. herziening van de bezoldiging van enige kantonrechters; 
2.3. regeling vervroegd uittreden voor de zittende magistratuur; 
3. organisatorische voorzieningen, nl.: 
3.1. verhoging van de maximum aantallen voor de bezetting van de 

Hoge Raad; 
3.2. regeling, dat zij die buitengewoon verlof hebben, niet meetellen 

voor de bezetting der gerechten; 
4. herzieningen van technische aard, nl.: 
4.1. verbeteringen in verband met de afschaffing van de klasse-indeling 

der gerechten; 
4.2. verbetering van de regeling van de samenstelling van de ambtena-

rengerechten en de Tariefcommissie, 

1. Verbetering van de regeling van de opleiding tot rechterlijk ambtenaar 
(raio-opleiding). 

Artikel I, onderdelen C en D 

1.1. Bij Wet van 28 juni 1956 (Stb. 377) werd in de Wet op de rechterlijke 
organisatie (Stb. 1972, 463) o.m. ingevoegd de derde afdeling B, bevattende 
de artikelen 59d en 59e, ingevolge de Wet van 7 september 1972 (Stb. 461) 
thans genummerd 59h en 59i. Artikel 59h regelt de bevoegdheid van de 
Minister van Justitie tot het benoemen van gerechtssecretarissen bij een 
arrondissementsrechtbank of een kantongerecht en secretarissen bij een 
arrondissementsparket. Artikel 59i bepaalt dat bij algemene maatregel van 
bestuur voorschriften kunnen worden gegeven met betrekking tot de 
opleiding en vorming van gerechts- en parketsecretarissen, die de graad of 
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hoedanigheid bezitten als bedoeld in artikel 48 (eerste lid) van de Wet op 
de rechterlijke organisatie. Ter uitvoering van deze laatste bepaling werd 
bij Koninklijk besluit van 21 december 1956 (Stb. 643) vastgesteld het 
«Opleidings- en vormingsbesluit RO». 

1.2. Op de grondslag van de aangehaalde wettelijke bepalingen deden in 
1957 de eerste rechterlijke ambtenaren in opleiding hun intrede. Sedertdien 
zijn zij onder de benaming «raio» een vertrouwde verschijning geworden in 
het rechtsbedrijf. Reeds ruim 250 ex-raio's zijn inmiddels benoemd in de 
zittende of staande magistratuur. Sommige van de oudsten onder hen 
vervullen nu vooraanstaande posities. Met inbegrip van degenen die reeds 
zijn benoemd tot gerechtsauditeur of substituut-officier van justitie zijn 
thans ongeveer 200 raio's in opleiding. Deze gegevens in aanmerking 
nemende kan men zeggen dat het instituut van de rechterlijk ambtenaar in 
opleiding, zowel kwalitatief als kwantitatief, er belangrijk toe heeft bijgedra-
gen dat de rechterlijke macht zijn in ruim 20 jaar vrijwel verdubbelde 
werklast is kunnen blijven vervullen. 

1.3. Het Opleidings- en vormingsbesluit RO regelt de selectie van jonge 
juristen die een functie bij de rechterlijke macht ambiëren en geeft daarnaast 
slechts zeer globaal aan hoe hun opleiding verloopt. Tot die constructie is 
destijds besloten omdat het wenselijk werd geacht de behoefte aan nadere 
voorschriften af te wachten. Die behoefte kwam na een aantal jaren 
inderdaad naar voren. In 1962 werd wijziging gebracht in het selectiesysteem 
(Koninklijkbesluitvan19oktober1962,Stb.407). In 1967steldedetoenmalige 
minister van justitie een commissie in onder leiding van mr. F. P. E. 
Bloemarts, toen president van de arrondissementsrechtbank te Haarlem, 
om te onderzoeken of de opleiding voor de rechterlijke macht diende te 
worden gewijzigd. Het rapport van de commissie-Bloemarts, uitgebracht in 
1969, is bij brief van 9 maart 1970 ter kennis van de Tweede Kamer der 
Staten-Generaal gebracht (Bijl. Hand. II 1969-1970, 10 300, hoofdstuk VI, nr. 
15). De voorstellen van de commissie betroffen enerzijds maatregelen die 
zonder regelgeving konden worden bereikt, zij het dat later zou kunnen 
blijken dat regelgeving daaromtrent zo niet noodzakelijk, dat toch wenselijk 
zou zijn. Anderzijds ging het om maatregelen die niet zonder wijziging of 
aanvulling van het O en V-besluit geëffectueerd zouden kunnen worden. 

1.4. Wat de eerste groep maatregelen betreft zijn in het begin van de 
zeventiger jaren stappen gezet om deze tot uitvoering te brengen. Met 
de Stichting Studiecentrum Rechtspleging werd overleg gepleegd over de 
instelling van het door de Commissie-Bloemarts voorgestelde curatorium. 
Dit leidde ertoe dat de stichting een Raad voor de raio-opleiding in het 
leven riep en tevens overging tot aanwijzing van een rector. In uitvoerig 
overleg met de rechterlijke macht en de raio's heeft de genoemde raad de 
gedachten van de commissie over de inhoud en de organisatie van de 
opleiding nader geconcretiseerd. In 1974 werd, zij het nog in beperkte mate 
en in experimentele vorm, begonnen met de aanpassing van de opleiding 
aan de ontwikkelde denkbeelden. De eerste ervaringen daarmede waren 
gunstig, zodat doorgewerkt kon worden in de ingeslagen richting, onder 
voortdurende bijstelling aan de hand van de opgedane ervaring. Thans kan 
van een definitieve opzet worden gesproken, hetgeen intussen niet betekent 
dat de opleiding niet meer aan ontwikkelingen zal behoeven te worden 
aangepast. Bij voortduring zal de opleiding moeten worden getoetst aan de 
behoeften van de praktijk en op die behoeften afgestemd moeten blijven. 
Hoewel omtrent de inhoud van de opleiding meer dient te worden vastgelegd 
dan thans in het O en V-besluit het geval is, dient de regelgeving op dit 
punt zodanig te zijn, dat soepele aanpassing aan ontwikkelingen mogelijk 
blijft. 
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1.5. De tweede groep van de door de commissie-Bloemarts voorgestelde 
maatregelen - die waarvoor wijziging of aanvulling van het Opleidings- en 
vormingsbesluit nodig was - betrof het terugbrengen van de opleidingstijd 
tot vijf jaren en wijziging van enige rechtspositionele bepalingen. De 
kwestie van de opleidingstijd kon vanzelfsprekend niet worden beschouwd 
voor en aleer er een beter zicht zou bestaan op inhoud en organisatie van 
de opleiding. Zoals gezegd bestaat daaromtrent nu duidelijkheid. Deze 
heeft tot de opvatting geleid dat een termijn van vijf jaar in normale 
gevallen te kort is om de raio de wenselijk geachte praktische en theoretische 
vorming te doen ondergaan. Dit voorstel van de commissie-Bloemarts kan 
derhalve niet worden overgenomen. De rechtspositionele voorstellen 
daarentegen verdienen wel uitvoering. 

De proeftijd van vier maanden kan uit opleidingsoogpunt worden gemist 
en is rechtspositioneel ongewenst. Ook kan het verlenen van een aanstelling 
in vaste dienst na drie jaar plaatsvinden. Het voorstel om de raio na 
beëindiging van zijn opleiding tot gerechtsauditeur of substituut-officier 
van justitie te benoemen (de commissie noemde deze nog «rechterauditeur» 
en «ambtenaar van het OM») wordt reeds in de praktijk gebracht sinds 
deze functies bij de Wet van 7 september 1972 (Stb. 461) zijn ingevoerd. 

1.6. Thans is het stadium bereikt dat de hiervoor bedoelde maatregelen 
kunnen worden neergelegd in het opleidingsbesluit. Omdat nu aanzienlijk 
meer geregeld kan en dient te worden dan in 1956 het geval was stel ik mij 
voor de totstandkoming van een geheel nieuw besluit te bevorderen, dat in 
de plaats van het huidige opleidings- en vormingsbesluit zal kunnen 
komen. In dat nieuwe besluit - waarover reeds overleg met de rechterlijke 
macht gaande is - zal ook aandacht worden geschonken aan aspecten met 
betrekking tot de opleiding en rechtspositie van de raio's die in de loop 
der jaren ten departemente aan de orde zijn gekomen. Twee van die 
aspecten leiden ertoe dat ook de bestaande tekst van artikel 59i van de Wet 
op de rechterlijke organisatie moet worden herzien om een goede regeling 
voor de rechterlijke ambtenaren in opleiding tot stand te kunnen brengen. 
Het betreft de volgende kwesties: 

1.6.1. De functie 

In artikel 59i van de Wet op de rechterlijke organisatie wordt - via een 
verwijzing naar artikel 59h - bepaald dat kandidaten benoemd worden tot 
gerechtssecretaris of tot secretaris bij een arrondissementsparket. In het 
Opleidings- en vormingsbesluit RO is deze bepaling nader uitgewerkt. 

In het vlak van de beoordeling ingevolge het Beoordelingsvoorschrift 
burgerlijk rijkspersoneel (Stcrt. 1972, 171) leverde dit problemen op. Dit 
beoordelingsvoorschrift schrijft immers voor dat beoordeeld wordt in de 
functie. Ten aanzien van raio's betekende dit dat zij als (gerechts-)secretaris 
beoordeeld zouden moeten worden. Met name gedurende de laatste 10 
jaar is er, als gevolg van ontwikkelingen in de opleiding, geen sprake meer 
van fungeren als (gerechts-)secretaris. In het kader van de praktische 
opleiding verrichten de raio's nog wel werkzaamheden die ook door 
(gerechts-)secretarissen worden verricht, doch dat geschiedt slechts als 
onderdeel van het geheel van de opleiding. De «functie» is «raio» en de 
beoordeling dient dan ook in die «functie» plaats te vinden. Hierbij komt 
nog dat de opleiding - anders dan artikel 59i van de Wet op de rechterlijke 
organisatie suggereert - niet opleidt voor de functie van (gerechts-)secretaris. 
De raio-opleiding leidt op voor rechter of officier van justitie en dat dient 
reeds in de wet tot uitdrukking te komen. 

1.6.2. Het buitengewoon verlof 

Het buitengewoon verlof is in 1956 in de regelgeving opgenomen om de 
zogenaamde buitenstage, veelal doorgebracht op een advocatenkantoor, 
mogelijk te maken. In de opvattingen van de 50-er jaren was het rechtsposi-
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tioneel gezien nodig de raio, die een met een organieke functie ((gerechts)-
secretaris) belaste ambtenaar was, indien deze tijdelijk elders werkzaam 
zou zijn, daartoe buitengewoon verlof te verlenen. In de huidige opvattingen 
kan dat echter achterwege worden gelaten. 

De zienswijze over en de werkelijkheid van het functioneren van de raio 
zijn thans geheel anders dan destijds; de raio blijft raio, of hij zich nu bij 
een griffie, een parket of een advocatenkantoor bevindt. Daar komt bij dat 
de raio niet vraagt of hij een bepaalde periode buiten de gerechten mag 
doorbrengen (in welk geval hem daartoe «verlof» zou kunnen worden 
verleend), doch dat hij van dienstwege wordt geplaatst daar waar dat in het 
kader van zijn opleiding het meest gewenst wordt geacht. Hoezeer over die 
plaatsing ook met de betrokkene overleg wordt gepleegd, men kan niet 
volhouden dat deze op zijn verzoek zou plaatsvinden, weshalve hem 
daartoe verlof verleend zou moeten worden. Het wettelijk voorschrift 
hieromtrent (artikel 59i, tweede lid (oud), van de Wet op de rechterlijke 
organisatie) kan derhalve worden gemist. 

1.7. In het voorgestelde nieuwe artikel 59i van de Wet op de rechterlijke 
organisatie is in het eerste lid de hiervoor in 1.6.1. omschreven opvatting 
neergelegd. Het tweede lid bevat een duiding van de aangelegenheden, 
waarin bij algemene maatregel van bestuur moet worden voorzien. 
Aangezien de nieuwe tekst niet meer past onder het opschrift van de derde 
afdeling B der wet en tevens om iedere suggestie weg te nemen, dat het 
toch nog om (gerechts-)secretarissen zou gaan, wordt tevens voorgesteld 
het artikel onder te brengen in een in te voegen derde afdeling C. 

2. Rechtspositionele voorzieningen 

2.1. Invoering buitengewoon verlof voor de leden van de administratief-
rechterlijke macht 

Artikel IV, onderdelen B en D, artikel V, artikel VI en artikel VII, onderdeel B 

2.1.1. Bij de wet van 2 juni 1976 (Stb. 322), houdende wijziging van o.a. 
de Wet op de rechterlijke organisatie, werd in laatstgenoemde wet een 
nieuw artikel 8a ingevoegd, regelende dat aan voor het leven benoemde 
rechterlijke ambtenaren buitengewoon verlof zonder behoud van bezoldi-
ging zou kunnen worden verleend. De beweegredenen om tot die regeling 
te besluiten zijn uitvoerig uiteengezet in de memorie van toelichting bij het 
desbetreffende wetsontwerp (nr. 13 625) alsmede in de memorie van 
antwoord op het voorlopig verslag van de vaste Commissie voor Justitie. 
De regeling is beperkt gebleven tot de leden der burgerlijke rechterlijke 
macht. Tot dan toe was nimmer gebleken dat onder de leden van de 
administratief-rechterlijke macht de behoefte bestond aan buitengewoon 
verlof zonder behoud van bezoldiging. 

2.1.2. In die situatie is verandering gekomen. De behoefte aan de 
mogelijkheid ook aan de leden der administratief-rechterlijke macht buiten-
gewoon verlof te verlenen zonder behoud van bezoldiging is inmiddels 
duidelijk gebleken. Ik meen dan ook dat niet langer moet worden gewacht 
met het treffen van een regeling in dit opzicht. De voorgestelde nieuwe 
artikelen beogen daarin te voorzien voor het gehele veld van de admini-
stratief-rechterlijke macht. 

De redactie van de regeling voor de raden van beroep en de Centrale 
Raad van Beroep (Beroepswet, artt. 14a en 37a), het College van beroep 
voor het bedrijfsleven (Wet administratieve rechtspraak bedrijfsorganisatie, 
art. 10a) en de Tariefcommissie (Tariefcommissiewet, art. 5a) kon worden 
ontleend aan die van artikel 8a van de Wet op de rechterlijke organisatie en 
is zoveel mogelijk daarmede in overeenstemming gehouden. 
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2.1.3. Voor de ambtenarengerechten, ten aanzien waarvan in de Ambte-
narenwet 1929 regels zijn neergelegd, dient naar mijn mening op een 
enigszins andere wijze een voorziening te worden getroffen. Het opnemen 
van een bepaling in de Ambtenarenwet 1929 met een redactie die overeen-
komt met die van het voorgestelde nieuwe artikel 14a van de Beroepswet 
zou als merkwaardig gevolg hebben dat bij voorbeeld een ondervoorzitter 
van een raad van beroep, die krachtens de Ambtenarenwet tevens onder-
voorzitter van het ambtenarengerecht is, indien hij buitengewoon verlof 
zou wensen, dit tweemaal zou moeten vragen, ril. eenmaal op grond van 
de Beroepswet en andermaal op grond van de Ambtenarenwet. Een 
dergelijke situatie, die ongetwijfeld niet als logisch zal worden ervaren, 
dient te worden vermeden. Anderzijds dient er evenwel geen enkele twijfel 
over te bestaan dat iemand die buitengewoon verlof heeft in zijn functie bij 
een raad van beroep, dat ook heeft in zijn overeenkomstige functie bij het 
ambtenarengerecht. Dit kan worden bereikt door in artikel 5 van de Ambte-
narenwet 1929 een bepaling van die strekking op te nemen. 

2.1.4. Van deze gelegenheid is tevens gebruik gemaakt om ook het 
maximale getal der ondervoorzitters uit de Ambtenarenwet te verwijderen. 
Wijziging van het getal der ondervoorzitters in de Beroepswet maakte 
steeds wijziging van het getal der ondervoorzitters in de Ambtenarenwet 
nodig. Het gaat i.c. om een overbodig en wetstechnisch hinderlijk voorschrift 
omdat het aantal ondervoorzitters van een ambtenarengerecht wordt 
bepaald door de ook in artikel 5 van de Ambtenarenwet 1929 opgenomen 
regel dat de ondervoorzitters van een raad van beroep in dezelfde hoeda-
nigheid optreden bij het ambtenarengerecht in dezelfde standplaats. Het 
aantal ondervoorzitters van een ambtenarengerecht is derhalve gelimiteerd 
door het in de Beroepswet opgenomen maximale aantal ondervoorzitters 
der raden van beroep. 

2.2. Herziening van de bezoldiging van enige kantonrechters. 

Artikel III, onderdeel A, en artikel X, onder a, b en e 

2.2.1. In de memorie van toelichting bij het wetsontwerp dat leidde tot 
de Wet van 17 oktober 1978 (Stb. 564) is de wijziging van de Wet op de 
bezoldiging van de rechterlijke ambtenaren onder andere gemotiveerd met 
de opmerking dat de voorkeur ernaar uitging geen wijzigingen in de 
feitelijke bezoldiging aan te brengen. Die opmerking is geplaatst tegen de 
achtergrond van de in gang, gezette studie over de structuur van de 
bezoldiging van de rechterlijke macht. De strekking daarvan is intussen niet 
geweest de geldende bezoldiging zodanig te «bevriezen» dat in geen enkel 
opzicht meer aanspraken die aan de vroegere klasse-indeling konden 
worden ontleend, zouden worden gehonoreerd. Bedoeld werd slechts de 
vroeger bestaande rechtstreekse invloed van de wettelijke maxima voor de 
samenstelling op de bezoldiging uitte sluiten. 

2.2.2. In de kantongerechtssector werd van oudsher het aantal inwoners 
van het kanton als richtsnoer voor een hogere bezoldiging gehanteerd. In 
dat systeem kon een kantonrechter er zeker van zijn dat zijn bezoldiging 
zou worden verhoogd bij overschrijding van een bepaald inwonertal en 
mijns inziens kan deze zekerheid, die als onderdeel van de rechtspositie 
kan worden aangemerkt, niet zonder meer worden gelimiteerd. De 
kwestie is actueel nu de inwonertallen van een aantal kantons een niveau 
hebben bereikt dat in het systeem van artikel 5 van de Wet op de samen-
stelling van de burgerlijke gerechten, zoals dit artikel luidde voor de 
wijziging die bij de Wet van 17 oktober 1978 werd aangebracht, reden zou 
hebben gegeven deze kantongerechten in een hogere klasse in te delen. 
Zulks zou hebben meegebracht dat aan de kantonrechters in die kantons 
ingevolge de Wet op de bezoldiging van de rechterlijke ambtenaren een 
hoger salaris zou zijn toegekomen. 
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2.2.3. Het gaat om de volgende kantons: 

Overschrijding 200 000 : Apeldoorn in 1982 
: Harderwijk in 1979 

Overschrijding 150 000 : Bergen op Zoom in 1979 
: Gorinchem in 1982 
: Hoorn in 1978 
: Zaandam in 1982 

Overschrijding 75 000 : Boxmeer in 1978 
: Zuidbroek in 1979 

In de lijn van het in dezen gevoerde beleid dat de verhoging der bezoldiging 
ingaat in het jaar, volgend op dat waarin het geldende inwonertal is 
overschreden, ben ik van mening dat aan de kantonrechters te Apeldoorn, 
Harderwijk, Bergen op Zoom, Gorinchem, Hoorn en Zaandam met terug-
werkende kracht de salarisverhoging dient te worden toegekend, zoals in 
artikel X, onder a, b en e van het wetsontwerp is voorgesteld. Aan de 
kantonrechters te Harderwijk, Bergen op Zoom en Hoorn is, vooruitlopende 
op wetswijziging, met medewerking van de Minister van Binnenlandse 
Zaken het hogere salaris in de vorm van een aanvullende uitkering reeds 
uitbetaald. Voor Boxmeer en Zuidbroek is regeling met terugwerkende 
kracht niet nodig omdat deze kantongerechten niet over een «eigen» 
kantonrechter beschikken. 

2.3. Regeling vervroegd uittreden zittende magistratuur 

Artikel IX en artikel X, onder c 

2.3.1. Bij Koninklijk besluit van 3 december 1979 (Stb. 751) is onder meer 
aan het Algemeen rijksambtenarenreglement artikel 94a toegevoegd dat 
het burgerlijk rijkspersoneel de mogelijkheid biedt vervroegd - dat wil 
zeggen voor het bereiken van de 65-jarige leeftijd - uit het arbeidsproces te 
treden, met recht op een uitkering. Bij een tweede Koninklijk besluit, 
eveneens van 3 december 1979 (Stb. 752), zijn uitvoeringsvoorschriften 
hieromtrent vastgesteld (Besluit vervroegd uittreden burgerlijk rijksperso-
neel). De bij invoering op 63 jaar bepaalde ontslagleeftijd is inmiddels 
verlaagd. Vanaf 1 oktober 1981 was deze 62 jaar; met ingang van 1 oktober 
1982 is deze op 61 jaar gesteld. Deze regeling werkt ook voor de niet voor 
het leven benoemde bezoldigde functionarissen binnen de rechterlijke 
organisatie (leden van het openbaar ministerie, griffiers, substituut-griffiers 
en gerechtsauditeurs) omdat het Algemeen rijksambtenarenreglement op 
dit punt op hen van toepassing is. 

2.3.2. De regeling geldt niet voor de leden van de zittende magistratuur 
en de procureur-generaal bij de Hoge Raad. Zodra echter het wetsontwerp 
17 304, beogende een algemene regeling inzake een uitkering wegens 
vrijwillig vervroegd uittreden van burgerlijk overheidspersoneel, tot wet zal 
zijn verheven, zullen deze rechterlijke ambtenaren wat het zogenoemde 
vut-ontslag betreft op één lijn staan met de overige burgerlijke rijksambte-
naren. Dit is geheel in overeenstemming met de bestaande opvattingen 
dienaangaande, die ik gaarne onderschrijf en die mijn ambtsvoorganger 
reeds reden gaven - in overeenstemming met zijn ambtgenoot van 
Binnenlandse Zaken - te bevorderen dat aan een aantal leden van de 
zittende magistratuur die daartoe de wens te kennen hadden gegeven, 
vooruitlopende op een te treffen wettelijke voorziening, ontslag met recht 
op een uitkering wegens vervroegd uittreden is verleend, overeenkomstig 
de regels van artikel 94a van het Algemeen rijksambtenarenreglement en 
het daarop gebaseerde uitvoeringsbesluit. 

Aan deze reeds verleende en in de nabije toekomst nog te verlenen 
ontslagen dient (alsnog) een wettelijke basis te worden gegeven die werkt 
tot het tijdstip waarop de algemene wettelijke regeling in werking treedt. 
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Artikel X beoogt daarin te voorzien, waarbij ik aanteken dat de in het eerste 
lid van dat artikel genoemde datum 1 juli 1980 berust op de omstandigheid 
dat omstreeks die tijd voor de eerste keer een verzoek om een vut-ontslag 
door een lid van de zittende magistratuur werd ingediend. 

3. Organisatorische voorzieningen 

3.1. Verhoging van de maximum aantallen voor de bezetting van de Hoge 
Raad der Nederlanden 

Artikel II, onderdeel A 

3.1.1. De werklast van de Hoge Raad is - na een periode van afneming 
die omstreeks 1960 eindigde - tot 1975 vrijwel gelijk gebleven. Na dat jaar 
is een scherpe en nog steeds aanhoudende stijging ingezet. In een tijdvak 
van ruim vijfjaar is het aantal bij de Hoge Raad ingekomen strafzaken 
ongeveer verdrievoudigd, terwijl de aantallen civiele zaken, belastingzaken 
en zg. rekestzaken in dezelfde periode verdubbelden. Om deze toenemende 
werklast het hoofd te kunnen bieden is de bezetting van de Hoge Raad in 
de loop der tijd uitgebreid; deze bestaat thans naast de president en de 
procureur-generaal uit 4 vice-presidenten (1975: 3), 23 raadsheren (1975. 
17) en 7 advocaten-generaal (1975: 5). Benevens deze uitbreiding met 
rechtsprekende leden en advocaten-generaal is aan de Hoge Raad een 
vijftiental gerechtsauditeurs toegevoegd. 

3.1.2. Ik ben met de Hoge Raad van oordeel dat in de situatie van dit 
moment - los van de in overleg met de Hoge Raad eventueel nog te treffen 
andere voorzieningen - aan verdere uitbreiding niet valt te ontkomen. 
Aangezien de huidige bezetting overeenkomt met de wettelijke maximale 
aantallen is voor de beoogde uitbreiding wetswijziging vereist. Het is 
gewenst de nieuwe wettelijke maxima zodanig vast te stellen dat, indien in 
de nabije toekomst nog enige uitbreiding van de Hoge Raad nodig mocht 
blijken te zijn, deze kan worden gerealiseerd binnen de dan geldende 
wettelijke maxima. Daarom is voorgesteld het maximum aantal vice-presi-
denten te bepalen op zes (thans 4), het maximum aantal raadsheren op 25 
(thans 23), en het maximum aantal advocaten-generaal op 10 (thans 7). 

3.2. Regeling, dat zij die buitengewoon verlof hebben, niet meetellen voor 
de bezetting der gerechten 

Artikel II, onderdeel B, artikel IV, onderdelen A en C en artikel VII, 
onderdeel A 

3.2.1. Sedert de invoering van de mogelijkheid buitengewoon verlof 
zonder behoud van bezoldiging te verlenen aan de voor het leven benoemde 
rechterlijke ambtenaren (artikel 8a van de Wet op de rechterlijke organisatie) 
is daarvan met name gebruik gemaakt in verband met de uitzending van 
Nederlandse rechters naar het Hof van Justitie van de Nederlandse 
Antillen. De nieuwe mogelijkheid, die een duidelijke rechtspositionele 
verbetering voor de betrokkenen inhoudt, heeft tot een probleem geleid dat 
voorheen niet bestond. Indertijd is onvoldoende onderkend dat bij de 
gegeven regeling een lid van de rechterlijke macht aan wie buitengewoon 
verlof is verleend, op het getal der bezetting blijft «drukken». Wanneer dan 
de feitelijke bezetting reeds gelijk is aan het wettelijke maximum, betekent 
het verlenen van buitengewoon verlof dat een plaats onbezet raakt en niet 
kan worden opgevuld zonder overschrijding van het wettelijke maximum. 
In de loop der tijd heeft zich tweemaal zeer concreet zo'n situatie voorgedaan. 

3.2.2. Ik ben van mening dat in dergelijke gevallen een oplossing binnen 
de wet mogelijk behoort te zijn. Die oplossing ligt ook voor de hand. Door 
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te bepalen dat zij die buitengewoon verlof hebben niet meetellen voor de 
feitelijke bezetting, wordt het mogelijk in hun plaats anderen te benoemen 
zonder de wettelijke maxima voor de samenstelling te overschrijden. 
Wanneer het buitengewoon verlof is geëindigd zullen de betrokkenen weer 
wel meetellen. Er zal dus moeten worden gewaakt dat dan alsnog over-
schrijding van de wettelijke maxima plaatsvindt. Dat vergt het treffen van 
zodanige voorzieningen dat de betrokkene na ommekomst van zijn buiten-
gewoon verlof zijn oude plaats weer kan innemen. Als regel zal de duur 
van het buitengewoon verlof zodanig zijn dat voldoende tijd beschikbaar is 
om de vereiste voorziening te treffen. Door onvoorziene omstandigheden 
zal soms echter ook meer tijd nodig kunnen zijn. Daarom acht ik het 
gewenst ook nog enige tijd na beëindiging van het buitengewoon verlof 
beschikbaar te hebben voor het treffen van voorzieningen. Een jaar lijkt 
daartoe voldoende. De voorgestelde nieuwe artikelen in de Wet op de 
samenstelling van de burgerlijke gerechten (art. 5b) en in de Beroepswet 
(artt. 4a en 31a) voorzien in het bovenstaande. 

3.2.3. De beoogde bepaling dient ook in de Tariefcommissiewet te 
worden opgenomen. Om dit te bereiken wordt voorgesteld de tekst van 
artikel 2 van die wet te vervangen door een nieuwe, uit meer leden bestaande 
tekst, waarin dan tevens gelijke toepassing van artikel 5a van de Wet op de 
samenstelling der burgerlijke gerechten op het maximum aantal leden der 
Tariefcommissie wordt geregeld. Van de gelegenheid is voorts gebruik 
gemaakt het wettelijk toegestane aantal gewone leden meer in overeen-
stemming met de werkelijkheid te brengen. Gelet op de huidige werkelijke 
bezetting van de Tariefcommissie en de verwachtingen ten aanzien van de 
ontwikkeling van de werklast is een wettelijk maximum van 15 leden, 
waaronder de voorzitter en de ondervoorzitters, voorshands voldoende 
(thans bedraagt het wettelijk maximum 31, welk getal nog dateert uit de 
tijd dat de Tariefcommissie was belast met de behandeling van zaken 
ingevolge de Wet op de omzetbelasting). Mocht in de toekomst aan een 
groter aantal leden behoefte bestaan dan kan daarin, met gebruikmaking 
van het van overeenkomstige toepassing verklaarde artikel 5a van de Wet 
op de samenstelling der burgerlijke gerechten, bij algemene maatregel van 
bestuur worden voorzien. Het treffen van een voorziening voor de samen-
stelling van het College van Beroep voor het Bedrijfsleven is niet nodig, 
aangezien het aantal leden van dit college niet wettelijk is gelimiteerd. 

4. Verbeteringen van technische aard 

4.1. Verbeteringen in verband met de afschaffing van de klasse-indeling 
der gerechten 

Artikel I, onderdelen A en B, artikel III, onderdelen A en B, artikel VIII en 
artikel X, onder d 

4.1.1. Bij de Wet van 17 oktober 1978 (Stb. 564) werden wijzigingen 
aangebracht in o.m. de Wet op de rechterlijke organisatie en de Wet op de 
bezoldiging van de rechterlijke ambtenaren. Deze wijzigingen resulteerden 
hierin dat de zogenaamde klasse-indeling der gerechten, die mede de 
grondslag vormde voor de bezoldiging, uit het wettelijke stelsel werd 
verwijderd, overigens zonder dat dit feitelijke wijziging van de bezoldiging 
tot gevolg had. Bij de voorbereiding van het desbetreffende wetsontwerp is 
over het hoofd gezien dat in de artikelen 30 en 46 van de Wet op de 
rechterlijke organisatie een klasse-indeling wordt voorgeschreven, welk 
voorschrift in het kader van de beoogde wijziging van de wetten op de 
samenstelling en de bezoldiging uiteraard had dienen te worden geschrapt. 
Ook is een fout geslopen in de redactie van artikel 1, eerste lid, onder Y, 
van de Wet op de bezoldiging der rechterlijke ambtenaren. 
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Ten onrechte wordt daardoor op die plaats in de wet thans verwezen 
naar de onder M genoemde kantongerechten; vergelijking met de voorheen 
geldende tekst maakt duidelijk dat verwezen zou moeten zijn naar de onder 
N genoemde kantongerechten. De voorstellen tot wijziging van de artikelen 
30 en 46 van de Wet op de rechterlijke organisatie en van artikel 1, eerste 
lid, onder Y, van de Wet op de bezoldiging van de rechterlijke ambtenaren 
beogen louter verbetering van deze misslagen. 

4.1.2. Het voorstel tot wijziging van de bijlage van de Wet op de bezoldi-
ging heeft eveneens tot strekking een verzuim op te heffen. Omdat de 
bijlage moet aansluiten bij artikel 1, eerste lid, van de bezoldigingswet, 
dienen in de bijlage ook geen klasseaanduidingen meer voor te komen. Het 
vervangen van de klasse-aanduidingen door functiebenamingen en 
gerechtsaanduidingen zou evenwel leiden tot uitvoerige opsommingen die 
feitelijk slechts een herhaling zouden vormen van het wetsartikel waarop 
de bijlage rust. Om dit te vermijden wordt tevens voorgesteld de bijlage in 
een zodanige vorm te gieten dat kan worden volstaan met het noemen van 
de salariscategorieën (de letters in artikel 1, eerste lid, van de Wet op de 
bezoldiging van de rechterlijke ambtenaren) met daarachter vermeld de 
bijbehorende salarisbedragen en -schalen. 

4.1.3. In artikel 382 van het Wetboek van strafvordering is eveneens de 
klasse-aanduiding der kantongerechten vermeld, in relatie tot het voorge-
schreven minimum aantal zittingen. Ook die klasse-aanduiding dient te 
verdwijnen. Het is mogelijk in de plaats daarvan een opsomming van 
kantongerechten te geven - vergelijkbaar met de opsomming van kanton-
gerechten in de Wet op de bezoldiging van rechterlijke ambtenaren - of 
inwonertallen van kantons te vermelden. Ik acht het echter weinig zinvol 
meer een minimum aantal zittingen van de kantongerechten bij wet voor te 
schrijven. Voor de zittingen van de arrondissementsrechtbanken en de 
gerechtshoven bestaan dergelijke voorschriften niet. De beoordeling of bij 
die colleges voldoende zittingen worden gehouden berust, ingevolge 
artikel 27 van Reglement I (Stb. 1838, 36), bij mij. Dit artikel geldt ook voor 
de zittingen der kantongerechten. Het aantal zittingen wordt in de praktijk 
in hoofdzaak bepaald door de werklast en daarop zijn de in artikel 27 van 
Reglement I bedoelde bijzondere reglementen en de door mij daaraan 
verbonden goedkeuring dan ook gebaseerd. Hetzelfde geldt voor het in 
artikel 368 van het Wetboek van strafvordering opgenomen voorschrift dat 
de politierechter tenminste eenmaal per week zitting houdt. De bijzondere 
reglementen van zelfs de kleinste rechtbanken geven zonder uitzondering 
een hoger aantal politierechterzittingen aan, hetgeen eveneens uit de 
werklast voortvloeit. Om deze redenen wordt voorgesteld de artikelen 368 
en 382 van het Wetboek van strafvordering te laten vervallen. 

4.2. Verbetering van de regeling van de samenstelling van de Ambtenaren-
gerechten en de Tariefcommissie 

Artikel Ven artikel VII, onderdeel A 

Deze verbeteringen zijn neergelegd in de voorgestelde nieuwe tekst van 
artikel 5 (tweede lid) van de Ambtenarenwet 1929, respectievelijk artikel 2 
(eerste en tweede lid) van de Tariefcommissiewet. Zij zijn reeds toegelicht 
onder 2.1.4 en 3.2.3 van deze memorie van toelichting, zodat ik mij veroorloof 
daarnaar te verwijzen. 

De Minister van Justitie, 
F. Korthals Altes 
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